
گروه فرهنگی: وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی خبر 
داد: »در سال آینده تلاش خواهیم کرد حداقل  5 
فیلم درباره دفاع مقدس همراه با تولیدی فاخر 

داشته باشیم.«
محمدمهــدی اســماعیلی روز گذشــته در وبینــار 
جشــنواره ملی ترجمان فتح با گرامیداشــت یاد و 
خاطره شــهدای ایران اســلامی، در ابتدای سخنان خود علت عدم حضور 
خود در این نشست را ابتلا به بیماری کرونا اعلام کرد و افزود: »در سفر به 
امارات برای بازدید از نمایشگاه اکسپو ۲۰۲۰ به بیماری کووید ١٩ مبتلا شدم 
و به همین دلیل و به توصیه پزشکان در منزل به ادامه درمان می پردازم.«

او به نشست چندی پیش خود با فعالان جشنواره ترجمان فتح و اطلاع 
از فعالیت هــای کمی و کیفی آنان اشــاره کرد و گفت: »جای خوشــحالی 
اســت کــه اتفاقات خوبــی در عرصــه ترجمه رقــم خورده اســت.« عضو 
شورای عالی انقلاب فرهنگی در ادامه به نیاز به ترجمه در حوزه انقلاب 
اسلامی و دفاع مقدس به عنوان یکی از مطالبه های رهبر معظم انقلاب 
اشــاره کرد و اظهار داشــت: نام و یاد شهدا همیشه زینت بخش مجالس 
بوده و به آنجا نورانیت بخشیده است. به گفته او، مخاطبان فرهنگ دفاع 
مقدس منحصر به فرزندان ایران و جهان اسلام نیستند، بلکه متعلق به 
همه آزادی خواهان و عدالت خواهان جهان هســتند. اسماعیلی با اشاره 
به اینکه در پیام های امام راحل در مورد انقلاب اســلامی و دفاع مقدس 
بویژه در ســال های 66 و 67 خطاب  ایشــان به مستضعفین است، گفت: 

مطالبه ایشــان در مورد جبهه مستضعفین در 
نهایت منجر به تشکیل بنیادی به این نام شد. 
وزیــر فرهنــگ، پیام انقــلاب اســلامی را پیامی 
جهانــی دانســت کــه هــر فــردی در هرجایی با 
فطرت خود این پیام را شــنیده باشــد، حتماً به 
آن علاقه مند شــده است. وزیر فرهنگ و ارشاد 
اسلامی ابراز امیدواری کرد: »اقدامات ترجمان 

فتح آغازگر نهضتی در حوزه ترجمه باشد.«

او با ذکر این نکته که در وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی و سازمان فرهنگ و 
ارتباطات اسلامی به دنبال حضور مؤثر در عرصه ترجمه آثار فاخر انقلاب 
اسلامی و دفاع مقدس به زبان های خارجی هستیم، ابراز امیدواری کرد تا 
برای موفقیت هرچه بیشتر در این امر بتوانیم کمک شایان داشته باشیم.

رئیس شورای هنر در ادامه سخنان خود درباره تلاش های این وزارتخانه 
درباره تولید فیلم های دفاع مقدس نیز یادآور شــد: یکی از کارهای مهم 
که در حوزه ســینما و بنیاد فارابی در حال انجام اســت هدف گذاری تولید 
حداقل بیست فیلم در سال آینده است، البته مجموعه های ارزشی هم 
به این مجموعه پیوسته و دولت و شخص آقای رئیس جمهور نسبت به 

این موضوع توجه ویژه دارند.
عضــو شــورای عالــی انقــلاب فرهنگی خاطرنشــان کــرد: در ســال آینده 
تــلاش داریــم حداقــل 5 فیلم در حــوزه دفاع مقدس همــراه با تولیدی 
فاخــر داشــته باشــیم، در تفاهمنامه هایی کــه با کشــورهای مختلف نیز 
داریــم موضــوع فیلم هــای ســینمایی را دنبــال می کنیم تــا از طریق این 
تفاهمنامه هــا بتوانیم فیلم هایی با دوبله و زیرنویس مناســب در اختیار 
کشورهای دیگر قرار دهیم. اسماعیلی گفت: بنا براین است که این مسیر 
را بــا قــدرت ادامه دهیــم و در تمام حوزه های فرهنگــی و هنری از جمله 
سینما، تئاتر، کتاب و... به دنبال ارائه خدمتی در جهت معرفی ارزش های 
انقلاب اســلامی و دفاع مقدس هستیم. مراسم اختتامیه جشنواره ملی 
ترجمــان فتح بــا موضوع ترجمه و تألیف ادبیــات مقاومت به زبان های 
زنــده دنیــا دیروز دوشــنبه ۲7 دی ماه با حضور ســردار محمدرضا نقدی 
معاون هماهنگ کننده ســپاه پاســداران، ســردار 
محمدرضا حســنی آهنگر رئیس دانشگاه جامع 
امام حسین)ع(، علی اصغر جعفری رئیس موزه 
انقلاب اســلامی و دفاع مقدس، حجت الاســلام 
مهــدی ایمانی پــور رئیــس ســازمان فرهنــگ و 
ارتباطات اسلامی در موزه ملی انقلاب اسلامی و 
دفاع مقدس برگزار شد واز برگزیدگان این رویداد 

تجلیل به عمل آمد.

 صاحب امتیاز: 
خبرگزاري جمهوري اسلامي
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سخن روز

به مناسبت زادروز ادگار آلن پو

بهروز غریب پور: ما نمی توانیم نیت خوانی کنیم که مدیران چه تصمیمی برای آینده جشنواره ها در ذهن دارند و اساساً 
نگاه شان به جشنواره های پیش رو چگونه است اما نکته مهم این است که روال چندین ساله موجود درخصوص تئاتر 
که جشنواره ای برای آن برگزار شود در حال ادامه پیدا کردن است و این خود، خبر خوبی است و از این نظر اطمینان 

خاطر پیدا کرده ایم که این روال ادامه پیدا خواهد کرد، تماشاخانه ها کار خواهند کرد و جشنواره برگزار خواهد شد و 
ان شاءالله مدیران از این درک و دریافت برخوردار باشند که خانواده تئاتر چه در تهران و چه در دیگر استان ها به بلوغ 

رسیده است و تعامل با آنها و اعمال سیاست های فرهنگی باید به گونه ای صورت بگیرد که اهالی تئاتر احساس 
آزادی نسبی کنند. از نگاه من ادامه حیات جشنواره تئاترفجر به نفع خانواده تئاتر است و براین اساس اگر خبر 
می رسید که جشنواره، به دلایل متعدد، امسال برگزار نخواهد شد بسیار قابل تأمل و تأسف بود و همین که این 

خبر هست که سازوکار جشنواره مجدداً راه خواهد افتاد و سالن ها تحرکی پیدا می کنند مسرت بخش است آن 
هم در شرایطی که حقیقتاً کرونا بنیه و توان جماعت اهل تئاتر را بسیار ضعیف کرده است.

ادامه حیات جشنواره فجر به نفع خانواده تئاتر است
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هدفگذاری وزارت فرهنگ برای تولید 5 فیلم دفاع مقدسی در سال آینده

 عکس 
نوشت

 به گفتــه مدیــر موزه ســیمین و جــال با 
موجــود،  مقــررات  و  ضوابــط  بــه  توجــه 
تصویربرداری داخلی از این موزه ممنوع 
بــوده، چــرا کــه ســبب تعطیلــی مــوزه و  
آسیب رســانی بــه فضــای داخلــی خانه 

خواهد شد./ایسنا

هنرمندان 
در فضای 

مجازی

28 دی زادروز هنرمندانی همچون ارشــد تهماســبی )نوازنده تار و محقق و مؤلف 
موســیقی ایرانی(، رســول نجفیان )بازیگر و خواننده ایرانی(، جال الدین کزازی، 
)اســتاد دانشــگاه، نویســنده، مترجم، شــاهنامه پژوه ایرانی( اســت. از طرف دیگر 
امروز ســالروز درگذشت همایون خرم خالق و آهنگســاز نواهای زیباست. از سوی 
دیگــر جزو روزهای شــلوغ هنرمندان اســت که خبرهــای کارهای جدید خــود را با 

مخاطبان به اشتراک می گذارند.

سایه روشن

محدثه واعظی پور
روزنامه نگار

علم سرمایه هستی است، نه گنج زر و مال
 روح باید که از این راه توانگر گردد

یکــی  برگــزاری،  محــل  انتخــاب 
برگــزاری  پررنــگ  حاشــیه های  از 
جشــنواره فیلــم فجــر در ده ســال 
اخیر بوده اســت. انتخاب ســینمای 
برج میلاد در ســال هشــتاد و هشت 
و زمانــی که جواد شــمقدری رئیس 
ســازمان ســینمایی بود بیشــتر یک 
ترفند تبلیغاتی برای باشکوه برگزار 
کردن جشــنواره به نظر می رسید تا 
راه حلــی کــه نماینــدگان رســانه ها 
در فضایی متناســب با تعدادشــان 
فیلــم ببیننــد. انتخابــی کــه در همه ســال هایی که پشــت 
ســر گذاشــتیم موافقان و مخالفان فراوانی داشــت، البته 
بــه نظر نمی رســید صــدای مخالفان انتخاب بــرج میلاد 
به عنوان کاخ جشنواره به گوش مدیران سینمایی برسد و 
مانع از آن شود که اهالی رسانه در سینمایی که وضعیت 
نمایــش مطلوب و بســامانی نــدارد و بیش از حد شــلوغ 

است، فیلم ببینند.
انتخاب پردیس چارسو به عنوان خانه چهلمین جشنواره 
فیلم فجر و دور شدن از برج میلاد یک اتفاق مهم است. 
اگر مثل من مخالف نمایش فیلم ها در ســالنی باشید که 
برای برگزاری کنســرت و همایش ســاخته شده و به دلیل 
وســعت ســالن، شــلوغ و پــر از هــرج و مــرج بــوده از این 
موضوع استقبال می کنید، اما روزنامه نگاران، خبرنگاران 
و منتقدانی که شــیفته فیلم دیدن در برج میلاد هســتند، 
قطعــاً نســبت به ایــن موضوع انتقــاد داشــته و آن را یک 
عقب نشــینی بزرگ بــرای برگزارکنندگان جشــنواره فیلم 
اخیــر  ســال های  در  چهارســو  پردیــس  می داننــد.  فجــر 
میزبان جشنواره های مختلفی بوده، بعضی نمایش های 
جشــنواره فیلم فجــر هم در این ســینما انجام می شــده. 
محیــط ایــن ســینما که بــرای فیلم دیــدن طراحی شــده 
و ســالن هایش، وضعیــت مطلوب تــری نســبت بــه بــرج 
میــلاد دارد و بــا ایــن کــه پردیس چارســو در مرکز شــهر و 
قلب ترافیک واقع شــده، دسترســی نمایندگان رســانه ها 
به آن آســان تر اســت. اما امســال قــرار اســت نمایندگان 
رســانه ها در ســینما فلســطین فیلم ببینند، این سینمای 
قدیمــی در بهمــن مــاه ١387 میزبان اهالی رســانه بود، 
ازدحام و شــلوغی و تعداد بالای حاضران در این ســینما 
که آن روزها هنوز بازســازی و احیا نشــده بود، حاشــیه ها و 
نارضایتی فراوانی را رقم زد. بازگشت نمایندگان رسانه ها 
به این ســینما پس از بیش از ده ســال چالش هایی تازه را 
بــرای تیــم برگزاری جشــنواره به وجــود خواهــد آورد. اما 
قضــاوت دربــاره این انتخاب هــا و نقل مکان هــا در حالی 
که جشــنواره هنوز شــروع نشــده، عجولانه و غیرمنصفانه 
اســت. فیلم دیــدن در ســینماهای تازه بــرای نمایندگان 
رســانه ها، امتیازهــا و معایبــی دارد کــه بایــد آن را پس از 
برگــزاری ایــن رویــداد بررســی کرد. مســأله این اســت که 
جشنواره فیلم فجر چهل ساله شده و هنوز خانه یا کاخی 
نــدارد، روزی در بــرج میــلاد و زمانی در پردیــس ملت یا 
چارســو برگزار می شــود و بیش از هر چیز ســلیقه مدیران 
و بودجــه برگزاری جشــنواره اســت که بایدهــا و نبایدها را 

رقم می زند.
حــالا کــه مهم تریــن رویــداد ســینمایی ایــن ســرزمین به 
چهلمیــن دوره رســیده، باید بــرای آینــده آن فکری کرد. 
حیــف اســت جشــنواره ای بــا ایــن قدمــت بــه رویــدادی 
خنثی و دســت چنــدم تبدیل شــود. بیش از آنکــه واژه ها 
مهم باشــند، خانــه یا کاخ، بیش از این کــه نام ها اهمیت 
داشــته باشــند، دبیرهایی که می آینــد و می روند و پس از 
جشــنواره، فرامــوش و محو می شــوند، ذات ســینما مهم 
و معتبر اســت و باید زنــده بماند. جشــنواره فیلم فجر با 
همه کاستی ها و کمبودهایش نشانه ای از حیات سینمای 

ایران است و نباید آن را به سادگی از دست داد.

١7 دی ماه ١3١4 رضاشاه پهلوی به همراه همسرش  
در  اشــرف ـ  و  شــمس  ـ  دختــرش  دو  و  تاج الملــوک 
مراســم اعطــای دیپلــم بــه فارغ التحصیــلانِ دختــر 
دانشســرای عالــی در رشــته های طــب و قابلگــی که 
درمیــدان جلالیــه برگزار می شــد، شــرکت کردند. از 
نطقی که رضاخان در آن مراســم کرده است، همین 
دســتگیر آدم می شــود کــه این هــم برنامــه ای مانند 
برنامه هــای دیگر دولتی بوده اســت، امــا در واقع آن 
روز، روز کلیــد خوردن پروژه کشــف حجــاب در ایران 
بــود. در آن روز، بــرای اولین بــار همســر و دختــران 
شــاه بــدون حجــاب در انظــار عمومی ظاهر شــدند. 
درباره واقعه کشــف حجاب کتاب های زیاد نوشته شده است. کتاب »کشف 
حجــاب: بازخوانــی یــک مداخلــه مدرن« نوشــته فاطمــه صادقــی یکی از 
همیــن کتاب ها اســت که البته در مقایســه با کتاب های دیگــر در این زمینه 
بســیار منصفانه و البته با رویکردی بســیار متفاوت نوشته شده است. اولین 
چیزی که کتاب را از همتایانش متمایز می کند این ایده اســت که نویســنده، 
واقعــه کشــف حجــاب را مســأله ای تمامــاً سیاســی می دانــد. بســیاری از 
محققان، این اتفاق را کاری غیرسیاســی و در جهت تغییر وضعیت زنان و 
پروژه مدرن سازی و غربی سازی جامعه ایران می دانند. اما صادقی معتقد 
اســت که دولــت رضاخــان به دلیل بحران مشــروعیت در نیمــه دوم خود، 
بــرای جلــب و جذب حمایــت زنان طبقه متوســط اقدام به کشــف حجاب 
کرد. مســأله دیگر، تکنیک هایی بود که دولت پهلوی اول برای جا انداختن 
کشــف حجاب در پیش گرفته بــود. مهم ترین تکنیــک، جابه جایی طبقاتی 
و وارونــه کردن سلســله مراتب اجتماعی بود. در نظم ســنتی ایرانی، هرچه  
شــأن و منزلــت اجتماعی بالاتر می رفت، زنان بیشــتر و بیشــتر در اندرونی 
می رفتنــد و کمتر در انظار ظاهر می شــدند. زنان بالا مرتبه برای دور ماندن 
از انظار عمومی از امکانات بیشتری استفاده می کردند و به این طریق خود 
را متمایــز می کردنــد، به طور مثــال، اغلب آنان برای رفت وآمد از کالســکه 
و درشــکه اســتفاده می کردند. از ســوی دیگر حلقه های پایینی جامعه زیاد 
در قید حجاب نبودند. طبق عرف جامعه، روســپیان و آوازه خوانان حجاب 
نداشــتند. یکــی از کارهــای دولــت پهلــوی اول، جابه جا کردن این سلســله 
مراتب بود. به این شــکل که زنان محجبه از سوار شدن بر کالسکه و درشکه 
منع شــدند. از سوی دیگر، طبق دستور دولت، روسپیان از برداشتن حجاب 
منع می شــدند،مگر آنکه ازدواج می کردند. به همین دلیل بود که بســیاری 
از مردم برداشــتن حجاب را از نشــانه های آخرالزمان می دانستند. به گفته 
صادقی، دلیل این کار آن بود که دولت می خواســت پیوندی را که در ذهن 
مــردم میــان حجاب و عفاف بــود از میان بردارد. به نظــر کارگزاران دولت، 

برداشــتن حجاب به معنای از دست دادن عفت 
نبــود. با این حال، شــکل دســتوری و از بــالای این 
فرمــان بســیاری از زنان را به مقابله بــا این قانون 
واداشــت و اثــرات زیــادی روی نســل های بعــدی 

گذاشت.
ë کشف حجاب: بازخوانی یک مداخله مدرن
ë فاطمه صادقی
ë نشر نگاه معاصر

حالا وقت آن رسیده تکلیف خود را با 
»تاب آوری« روشــن کنیــم. تاب آوری 
ذاتی است یا آموختنی؟ واقعیت این 
اســت که پاســخ به این ســؤال دشوار 
است اما این روزها بیش از هر زمانی 
روانشناســان به این نتیجه رسیده اند 
که گرچه ســازگاری ذاتــی وجود دارد 
امــا قطعاً مدلی از ســازگاری که آن را 
تــاب آوری می نامیــم قابــل آموختن 
آگاه  و  بدانیــد  اگــر  هرچنــد  اســت 
باشــید تــا فرزنــدان تــاب آور تربیــت 
کنید و ســبک فرزنــدی پروری خود را بر ایــن مبنا قرار دهید 

بزرگترین لطف را به کودک تان و جامعه آینده کرده  اید. 
همین جــا یــک اصطــلاح را بــا هــم مــرور کنیــم. در ســبک 
فرزندپــروری ما یک مــدل فرزندپروری پیش گســتر داریم و 
یک مدل فرزند پروری پس گستر. در فرزند پروری پیش گستر 
گفتــه می شــود که فرزنــدان در حضور یک مراقــب حمایتی 
به ســازگاری بهتر با مشــکلات تمایل دارند. والد پیش گستر 
کســی اســت که گرم، دوست داشــتنی و حمایتی است و یک 
محیــط برانگیزاننده شــناختی را فراهم می کنــد یعنی مثل 
یک بهشــت امــن می ماند امــا قــدرت کاوش را از فرزندش 
در محیط نمی گیرد. آنها یک ســبک مقتدرانه فرزند پروری 
در کنترل و نظم بخشــی به رفتارهای فرزندشان دارند اما در 
عین حال محبت زیادی هم به فرزندانشــان ارائه می دهند. 
امــا شــیوه فرزنــد پروری پــس گســتر، خــود دارای مدل های 
متفاوتی اســت که در سلسله یادداشــت های دیگری درباره 

سبک های فرزندپروری به آن خواهیم پرداخت.
واقعیــت این اســت که وقتی داروین، روانشناســی که نظریه 
تکاملــی او تا امروز هم کارایی دارد حــرف از »بقای اصلح« 
زد از چیزی سخن گفت که جز از مسیر سازگاری و تاب آوری 
نمی گــذرد. او معتقد بود گونه ای از موجــودات بقا می یابند 
کــه انعطــاف پذیری دارند. »ســازگاری ذاتــی را اصلاح گری 
بشــری می داننــد و می گوینــد آنهایــی کــه تــاب آور هســتند، 
انعطاف پذیــر هســتند، ایــن افراد نــه شکســت ناپذیرند و نه 
مصــون«. بــرای همیــن عجیــب نیســت کــه بگوییــم افــراد 
تاب آور ظرفیت بالایی حتی در دوران کودکی از خود نشــان 
می دهند و در مقابل نکات منفی، فقر یا مشــکلات مختلف 
خانوادگــی به گونــه ای عمل می کنند که بتواننــد خود را دور 
از آنهــا نگــه دارند چــون قادرند تشــخیص دهنــد برای حل 
آن مســأله کاری از دستشــان بــر نمی آید اما ایــن به معنای 
انفعال آنها هم نیست چون در عین حال در حال تلاشند تا 

به طور مثال در تحصیل موفق باشند. 
اما چگونه می توان تاب آور شــد؟ تاب آوری در هر ســن و در 
هر ســطحی رخ می دهد و ســازه ای شــناختی و قابل آموزش 
اســت یعنی تــاب آوری لزوما پدیده ای ذاتی نیســت بلکه از 
طریــق تمرین، آموزش، یادگیری و تجربه حاصل می شــود. 
پس اگــر فکر می کنید تــاب آوری کمی داریــد، می توانید آن 
را تقویــت کنیــد و مهارت هــای خــود را بــرای تاب آور شــدن 
پرورش دهید. حال کمــی خودتان و اطرافیان تان را ارزیابی 
کنیــد و ببینیــد در مواجهــه بــا مســائل و مشــکلات چگونــه 
عمــل می کنید؟ آیا از نتیجه عملکردتان احســاس رضایت 

می کنید؟
بگذارید کمی بــرای اینکه واضح تر خودتــان را ارزیابی کنید 
کمکی برســانم. سازه تاب آوری به حیطه روانشناسی مثبت 
مربوط می شــود. شــاید شــما هم وقتی با چالشی در زندگی 
روبه رو می شــوید انتظار دارید در اتاق درمانگران نقصان ها 
و کاســتی ها مــلاک قــرار بگیرد و تحلیل و تفســیر )به شــیوه 
روانکاوانــه( یــا حتــی مــورد مداخلــه )بــه شــیوه شــناختی/

رفتــاری( قــرار بگیرد اما در روان شناســی مثبــت روی وجوه 
مثبت و ســازنده فرد تأکید می شــود تا فرد با توســل به آنها 
از مســائل عبور کند. پس اینجا بحــث اصلی مهارت آموزی 
بر اســاس داشته های فرد است. نکته ای که باید به آن توجه 
کــرد این اســت که درســت اســت که تــاب آوری بــه قابلیت 
تطابــق انســان در مواجهه با بلایا یا فشــارها، غلبــه یافتن و 
حتــی تقویت شــدن بــا آن تجارب اطــلاق می شــود، اما این 
خصیصه در کنار توانایی های درونی شخص قابل دسترسی 
اســت و همه ما انســان ها بدون تردید در خــود وجوه مثبت 
کم نداریم. خلاقیــت، کنجکاوی، باز و پذیرا بودن در مقابل 
تجارب جدید، عشــق به یادگیری و وســعت نظر، شجاعت، 
خودباوری، پایداری، کمال و ســر زندگی، عشــق، مهربانی و 
هوش اجتماعی، بی طرفی، بخشــش و دلســوزی، فروتنی و 
آزرم، قدرشناســی، امیدواری، شوخ طبعی و معنویت، اینها 
تنها برخی از این ویژگی هاســت. حتمــاً درون خود برخی از 
این ویژگی ها را بازشناســایی کرده اید و این یعنی شــما برای 

آموختن تاب آوری مستعد هستید.

یک فنجان 
چای

آزاده سهرابی
روانشناس

بخشی از گفت و گوی این نویسنده و کارگردان تئاتر در خصوص جشنواره تئاتر فجر با روابط عمومی جشنواره

گزارش

امام حسن عسکری )ع(:
کســی که در مقابل مردم بی باک باشد و مســائل اخاقی و حقوق مردم را رعایت نکند، تقوای الهی 

را نیز رعایت نمی کند.
بحارالانوار، ج. ۶8، ص. ۳۳۶

بازگشت جشنواره به خانه

ë چهره ها

تاب آوری در زندگی روزمره )4(

همه مستعد تاب آوری هستند

بازخوانی یک مداخله

شــریف لطفی در صفحه خود آلبوم »محلی ها« را منتشر کرده است. آهنگساز این 
اثر خود اوســت که با همکاری کوارتت فیلارمونیک تهران ضبط شــده اســت. فواد 
قهرمانی )ســه تار(، علی ابراهیمی )ســنتور(، امیرحسین نجفی )تار( و محمدرضا 
پوستی )عود( نوازندگان این اثر هستند. او درباره آلبوم نوشت: »این آلبوم از امروز 

قابل شنیدن در تمامی پلتفرم های جهانی موسیقی است.«
پاشــا هنجنــی در صفحه خود خبر از فیلــم »لایه های دروغ« بــه کارگردانی رامین 
ســهراب داده کــه بــه دبیرخانه جشــنواره چهلم فجر تحویل داده شــده اســت. با 
تحویــل فیلم به دبیرخانه جشــنواره چهلم؛ »لایه های دروغ« آماده نمایش شــد. 
این نوازنده موســیقی درباره ســاخت موســیقی نوشــت: »موســیقی فیلم توســط 
گِرگ دمبروفســکی به همراهی پاشا هنجنی به عنوان آهنگساز ایرانی و سرپرست 

نوازندگان ساخته شده است.«
حســن گنجینــه در صفحــه خــود عکســی منتشــر کــرده کــه مربــوط بــه نشســت 
یکصدمین سال تألیف »یکی بود یکی نبود« است. این نشست همزمان با یکصد 
و سی امین تولد سید محمدعلی جمالزاده طی مراسمی تحت عنوان »سیر تطور 
ادبیــات معاصر« در تالار اســتاد عباس اقبال آشــتیانی در دانشــگاه تهــران برگزار 
شد. این شاعر در ادامه به معرفی سخنرانان این برنامه پرداخت: »حسن انوری، 
محمدرضــا اصلانــی، ارد عطاردپــور، گودرز رشــتیانی، شــهریار شــاهین دژی، محمد شــکرچی زاده، 
انســیه ملکان. در این مراســم پیش نمایش فیلم مســتند »مرکب محو« اثر سیدجواد میرهاشمی به 

خواستاری ایرج افشار پخش شد. در این فیلم از اسناد و فیلم های تازه یابی رونمایی شد.«
تکیــن حمزه لو در صفحه خود کتــاب »وقتی نازلی آمد« از نوشــته های خودش را 
معرفی کرده اســت: »این داســتان بر این بوده که نگاه کلیشــه ای به زنان را عوض 
کند، عنصر مهم و پررنگ این داســتان، آشــنایی زدایی است...یعنی روند داستان 
با حدس معمول و قابل انتظار ذهن خواننده که به کلیشــه های جنســیتی عادت 
کــرده، پیش نمی رود.« این کتاب اردیبهشــت امســال چاپ شــد و بــه تازگی چاپ 

چهارمش منتشر شده است.

پیشنهاد

حسن بشیری پناه
پژوهشگر

ë چه خبر؟
نمایــش »توفــان« بــه ایرانشــهر رســید. ایــن خبری اســت کــه کوروش 
شــاهنده کارگــردان و تهیــه کننــده در صفحه خود منتشــر کرده اســت. 
این نمایش آخرین نمایشــنامه ویلیام شکسپیر با طراحی و کارگردانی 
مصطفــی کوشــکی و بــاز نویســی باقــر ســروش، تازه تریــن تولیــد تئاتر 
مســتقل تهران بزودی در تماشاخانه ایرانشــهر به روی صحنه می رود. 
او درباره این نمایش نوشــت: »مصطفی کوشــکی در یک دهه گذشــته 

چندین نمایش از آثار کمتر اجرا شده ویلیام شکسپیر را در ایران به صحنه برده است که در این میان 
»رؤیای یک شــب نیمه تابســتان« با بیش از 3۰۰ اجرا به یکی از پرتماشــاگرترین نمایش ها در ایران 

تبدیل شده و در چند فستیوال مطرح آثار شکسپیر در اروپا و آسیا شرکت داشته است.«

کیان رادپويان
نــــگاره

ë پیشنهاد روز
دیــدن فیلــم جدیــد جیــن کمپیــون به اســم »قــدرت ســگ« را فرهاد 
توحیــدی فیلمنامــه نویــس در صفحــه خود داده اســت. او دربــاره این 
فیلم نوشــت: »بازگشــت باشــکوه خانم کمپیــون« و در ادامــه توضیح 
داد: »خداوندا روحم را از شمشیر و عزیزانم را از قدرت سگ )شیطان( 
نجــات بــده« این دعای پیتــر، جوان ظریف و ظاهراً شــکننده ای اســت 
کــه درامی نفســگیر را پیش می بــرد. درامی بــا مایه های آشــنای خانم 

کمپیون با قاب بندی های هوش ربا و جزئیات حیرت آور.«
نقــد و بررســی تئاتــر »کافه پولشــری« بــه کارگردانــی الهام پاوه نــژاد را 
در صفحــه مصطفــی جلالــی فخــر می توان خوانــد. این پزشــک که در 
عرصــه نقد فعال اســت درباره ایــن نمایش که براســاس نمایش آلن 
وتز است، نوشت: »مونودرام دشوار عاشقانه ای است که بیش از آن که 
شــرح حســرت بار انتظار و توصیف پولشــری درباره یک مرد چشم آبی 
باشــد که به کافه اش می آمده، روایت جهانشــمول »تنهایی« انسان در 
انهدام عاشقانه های تمام شده یا ناگفته یا سرکوب شده است. ما شاهد 
تک گویی بلندی هســتیم که مرزی میان ذهنیت و عینیت اش نیســت و تماشاگران نمایش، بازیگران 

خاموش )و گاه فعال( هم به شمار می روند.«

مروری بر کشف  حجاب رضاخانی و بحران مشروعیت


